

2020  
N 1 (51)

**ЮРИДИЧЕСКАЯ НАУКА И ПРАВООХРАНИТЕЛЬНАЯ ПРАКТИКА**  
**LEGAL SCIENCE AND LAW ENFORCEMENT PRACTICE**  
**YURIDICHESKAYA NAUKA I PRAVOOKHRANITEL'NAYA PRAKTIKA**



Научно-практический журнал.  
Учрежден Тюменским институтом повышения  
квалификации сотрудников МВД России.  
Издается с 2006 г. Выходит ежеквартально.

Scientific and Practical Journal. Established  
by Tyumen Advanced Training Institute of the  
Ministry of the Interior of the Russian Federation.  
Published since 2006. Issued quarterly.

**РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ**

**EDITORIAL BOARD**

**Председатель**

**Chairman**

**ИГОЛЕВИЧ В.А.**,  
кандидат технических наук, доцент,  
заслуженный работник высшей школы  
Российской Федерации,  
Тюменский институт повышения  
квалификации сотрудников МВД России

**IUGOLEVICH V.A.**,  
Candidate of Technical Sciences, associate  
professor, honoured worker of higher education  
of the Russian Federation, Tyumen Advanced  
Training Institute of the Ministry of the Interior  
of the Russian Federation

**Главный редактор**

**Chief Editor**

**ВАНЮШИН Я.Л.**,  
кандидат юридических наук, доцент,  
Тюменский институт повышения  
квалификации сотрудников МВД России

**VANUSHIN Ya.L.**,  
Candidate of Legal Sciences, associate professor,  
Tyumen Advanced Training Institute  
of the Ministry of the Interior  
of the Russian Federation

**Ответственный редактор**

**Executive Editor**

**ЧЕРНОВА С.С.**,  
кандидат юридических наук,  
Тюменский институт повышения  
квалификации сотрудников МВД России

**CHERNOVA S.S.**,  
Candidate of Legal Sciences,  
Tyumen Advanced Training Institute  
of the Ministry of the Interior  
of the Russian Federation

**Члены редакционной коллегии:**

**Members of the editorial board:**

**АЛЕКСАНДРОВ А.С.**,  
доктор юридических наук, профессор,  
Нижегородская академия МВД России

**ALEKSANDROV A.S.**,  
Doctor of Legal Sciences, professor,  
Nizhny Novgorod Academy of the Ministry  
of the Interior of the Russian Federation

**БАРАНОВ В.М.**,  
доктор юридических наук, профессор,  
заслуженный деятель науки  
Российской Федерации,  
Нижегородская академия МВД России

**BARANOV V.M.**,  
Doctor of Legal Sciences, professor,  
honoured worker of science  
of the Russian Federation,  
Nizhny Novgorod Academy of the Ministry  
of the Interior of the Russian Federation

---

## **Раздел 7. Совершенствование правоохранительной практики**

ИЛЬИН Н.Н. Применение видеозвукозаписи в ходе осмотра места происшествия и ее роль при назначении транспортно-технической судебной экспертизы

82

## **Section 7. Improving law enforcement practice**

ILYIN N.N. The use of audio and video recording during the crime scene search and its role when appointing the transport and technical forensic examination

## **Раздел 8. Компаративистика и зарубежный опыт**

ЛЕЩИНА Э.Л. Административно-правовое регулирование дисциплинарной ответственности государственных служащих ФРГ

91

## **Section 8. Comparative studies and foreign experience**

LESHCHINA E.L. Administrative and legal regulation of disciplinary responsibility of German civil servants

## **Раздел 9. Проблемы юридической науки и правоохранительной практики: взгляд молодых исследователей**

ШЕРСТНЕВ В.Б. Оптимизация процедуры прекращения уголовного дела (преследования) в связи с возмещением ущерба в полном объеме

103

## **Section 9. The problems of legal science and law enforcement practice: young researchers' view**

SHERSTNEV V.B. Optimization of the procedure for terminating the criminal case (prosecution) due to full compensation for damage

ФОМИЧЕВ А.А. Органы внутренних дел как субъект защиты нравственности

111

FOMICHEV A.A. Internal affairs bodies as a subject of the protection of morals

КУТУЗОВ А.В. Проблема достоверности информации, полученной из сети Интернет, в условиях противодействия экстремизму

119

KUTUZOV A.V. The problem of the reliability of the information received from the Internet in the context of countering extremism

## **Раздел 10. Обзоры, рецензии, критика**

МАЙОРОВ В.И. Отзыв на диссертацию А.Д. Гордеевой «Правовые и организационные основы взаимного признания и исполнения компетентными органами государств — участниками СНГ и иных иностранных государств решений по делам об административных нарушениях правил дорожного движения»

128

## **Section 10. Reviews, reviews, criticism**

MAYOROV V.I. Review of the thesis of A.D. Gordeeva "Legal and organizational basis for mutual recognition and enforcement of the decisions on administrative traffic violations cases by the competent authorities of the CIS member states and other foreign states"

## Раздел 7. Совершенствование правоохранительной практики

ИЛЬИН Н.Н., кандидат юридических наук, Nick703@yandex.ru Кафедра судебно-экспертной и оперативно-разыскной деятельности; Московская академия Следственного комитета Российской Федерации, 125080, г. Москва, ул. Врубеля, 12	ILYIN N.N., Candidate of Legal Sciences, Nick703@yandex.ru Chair of forensic and operational search activities; Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation, Vrubel St. 12, Moscow, 125080, Russian Federation
--	--

### ПРИМЕНЕНИЕ ВИДЕОЗВУКОЗАПИСИ В ХОДЕ ОСМОТРА МЕСТА ПРОИСШЕСТВИЯ И ЕЕ РОЛЬ ПРИ НАЗНАЧЕНИИ ТРАНСПОРТНО-ТЕХНИЧЕСКОЙ СУДЕБНОЙ ЭКСПЕРТИЗЫ

**Аннотация.** В настоящее время технические средства аудиовизуальной фиксации, несмотря на их эффективность, остаются недостаточно востребованными в деятельности по расследованию преступлений. На основе анализа особенностей видеозвукозаписи следственного действия, предусмотренного статьей 176 Уголовно-процессуального кодекса Российской Федерации, и имеющихся по исследуемой теме точек зрения автором статьи сделаны выводы относительно целесообразности использования в различных ситуациях средств фотографирования и видеозвукозаписи. Отмечено, что результаты видеозвукозаписи осмотра места происшествия выступают в качестве исходных данных при назначении транспортно-технической судебной экспертизы. Предлагаемые в статье организационно-тактические рекомендации по применению видеозвукозаписи в ходе осмотра транспортного происшествия призваны оптимизировать работу следователей, а также повысить качество расследования преступлений в целом.

**Ключевые слова:** видеозвукозапись; видеозапись; следственный осмотр; осмотр места происшествия; технические средства фиксации; транспортно-техническая судебная экспертиза.

### THE USE OF AUDIO AND VIDEO RECORDING DURING THE CRIME SCENE SEARCH AND ITS ROLE WHEN APPOINTING THE TRANSPORT AND TECHNICAL FORENSIC EXAMINATION

**Annotation.** Currently, the technical means of audiovisual recording, despite their effectiveness, remain insufficiently demanded in criminal investigation activities. Based on the analysis of the peculiarities of audio video recording of the investigative action, provided by Article 176 of the Criminal Procedure Code of the Russian Federation, as well as the available points of view concerning the analyzed issue, the author of the article comes to the conclusion that it is expedient to use photography and audio video recording equipment in various situations. It is noted that the results of audio video recording of the crime scene search act as the initial data when appointing the transport and technical forensic examination. The organizational and tactical recommendations for the use of audio video recording during the inspection of the scene of a traffic accident, proposed in the article, are designed to optimize the work of investigators, as well as to improve the quality of crimes investigation in general.

**Keywords:** audio video recording; video recording; investigative inspection; crime scene search; technical means of recording; transport and technical forensic examination.

---